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ÚVOD

Počátek roku 2008 se dotkl každého z nás a to zřejmě hlavním tématem roku - poplatky u 
lékaře  a  za položku na receptu.  15.  února pak skončila  tahanice  o volbu prezidenta  -  na 
dalších 5 let byl opět zvolen Václav Klaus. Největší dopravní nehoda všech dob na našich 
silnicích otřásla Českem 20. března. Na D1 havarovalo 231 aut, z toho 98 nákladních a 2 
autobusy. Bylo zraněno na 30 lidí, z toho 3 těžce. V září jsme se nostalgicky rozloučili s 
padesátníky - přestaly tak platit poslední české haléřové mince. Říjen pak byl ve znamení 
krajských voleb a voleb do 1/3 Senátu.  ČSSD porazila  ODS ve všech krajích a obdobně 
uspěla i v Senátu. V listopadu na nás ze všech médií  útočilo historické vítězství Baracka 
Obamy, prvního Afroameričana, který usedne do křesla amerického prezidenta. Konec roku 
2008  opět  postihl  naše  peněženky  a  finanční  situaci  mnoha  rodin  -  do  Česka  dorazila 
ekonomická krize.
V oblasti kultury nás nejvíce oslovila svatba Karla Gotta v lednu; v únoru senzačně získala 
Markéta Irglová, neznámá česká zpěvačka Oscara za nejlepší filmovou píseň k filmu „Once“ 
a v dubnu si mohla veřejnost prohlédnout na Pražském hradě po dobu 11 dnů nejcennější 
český poklad - korunovační klenoty. 
8.  8.  v  8:08  večer  se  celý  svět  začal  soustředit  pouze  na  sport  -  na  největší  a  nejdražší  
Olympijské hry, které se konaly v Pekingu v Číně.
A jak prožívali rok 2008 ruprechtovští občané vypovídají následující kapitoly.

ŘAZENÍ ZÁPISŮ

1. Činnost Zastupitelstva obce a jeho dalších orgánů
2. Hospodaření obce
3. Průmysl, zemědělství, obchod
4. Výstavba v obci, doprava, spoje
5. Politický a kulturní život
6. Tělovýchova
7. Počasí
8. Pohyb obyvatelstva



1. ZASTUPITELSTVO

Zasedání zastupitelstva obce se konalo v roce 2008 5 krát. Průměrná účast občanů se opět 
snížila na 3 a to hlavně proto, že na listopadovém a prosincovém zasedání byl vždy pouze 
jeden občan. K obsahu jednání jednotlivých zasedání:
19. března bylo projednáváno hospodaření obce, především závěrečný účet za rok 2007 a 
rozpočet na rok 2008. Významným bodem bylo schválení podání žádosti o dotaci na pořízení 
územního plánu obce a schválení smlouvy o dílo se zhotovitelem, kterým je Studio Region z 
Brna. 
18. června byla schvalována především rozpočtová opatření, která se týkala přijetí dotací z 
rozpočtu  Jihomoravského kraje  na opravu kříže,  zhotovení  územního plánu obce pro rok 
2009,  na  udržení  akceschopnosti  jednotky  SDH  a  na  úroky  z  úvěru.  Své  zprávy  o 
provedených  kontrolách  v  první  polovině  roku  také  podali  předsedové  kontrolního  a 
finančního výboru. 
1.  října  kromě  rozpočtových  opatření,  převodů  nemovitostí  a  schválení  podání  žádostí  o 
dotace  na  rok 2009 bylo  hlavním bodem schválení  univerzální  smlouvy o právu provést 
stavbu.  Tato smlouva se týkala  souhlasu vlastníků pozemků sousedících  s  obecní  cestou, 
která navazuje na katastr obce Podomí. Projektem, který začaly realizovat obce Ruprechtov, 
Podomí a Krásensko je propojení těchto tří obcí cyklostezkou v rámci projektu „Bezpečná 
cesta do škol“. Zpracování projektové dokumentace bylo finančně zajištěno jednak z dotace 
získané přes Dobrovolný svazek obcí „Drahanská vrchovina“ a jednak za podpory hejtmana 
Jihomoravského kraje Ing. Stanislava Juránka.
12.  listopadu  bylo  zasedání  mimořádné  a  schváleno  bylo  přijetí  dotace  z  rozpočtu 
Jihomoravského kraje na financování jednotky SDH.
10.  prosince  se  obsáhlejší  program  týkal  hospodaření  obce,  schválena  byla  také  nová 
vyhláška o poplatku za odpady a nová Směrnice pro vedení účetnictví obce. 

Zaměstnanci OÚ
Zásadní změnou u zaměstnanců obce na trvalý pracovní poměr byl odchod Soni Coufalové 
26. září  na mateřskou dovolenou. V rámci  speciálního programu Úřadu práce  „Pomocná 
ruka“ se nám podařilo získat na dobu určitou od 21.1. do 31. 8. paní Marii Doleželovou, čp. 
122. V pracovním poměru na dobu určitou se během roku prostřídali opět Marie Doleželová 
a  Eva a  Václav  Trávníčkovi,  čp.  174.  I  v  letošním roce  se konalo školení  BOZP těchto 
zaměstnaců v rámci svazku obcí v Lulči.
Na dohodu o pracovní činnosti jako knihovnice dál pracovala Ludmila Opletalová, čp. 204, 
na dohodu o provedení práce pracovali Magda Opletalová, čp. 80, Vladimír Švarc, čp. 72, Jiří 
Trávníček, čp. 174, Jiří Musil, čp. 46 a Aleš Grenar, čp. 217.

Mateřská škola
V příspěvkové organizaci obce - mateřské škole se ustálil nový pracovní kolektiv. Ředitelkou 
je po jmenování v předchozím roce Dana Konopková, čp. 68, nekvalifikovanou učitelkou na 
zkrácený pracovní úvazek Hana Voščeková, čp. 84, kuchařkou a vedoucí školní jídelny Jitka 
Kameníková, čp. 59 a uklizečkou Romana Tomášková, čp. 249, která však k 31. 12. ukončila 
pracovní poměr dohodou. 

JSDHO
Jednotka sboru v letošním roce zasahovala na vyhlášení požárního poplachu 4 krát. 29. 3. se 
jednalo o taktické cvičení 7 sborů okresu Vyškov ve spolupráci se s. p.  Lesy ČR, kdy byly 
kontrolovaným požárem zlikvidovány budovy lesní školky u Ježkovic. 4. 7. byl likvidován 
požár kontejneru v chalové oblasti Maliná;  7. 8. požár polního porostu v Radslavicích a 17. 
12.  požár  rekreační  chaty  opět  v  chatové  oblasti  Maliná.  Za  podpory  dotací  z  rozpočtu 



Jihomoravského kraje na udržení akceschopnosti,  byla  jednotka v letošním roce vybavena 
ponorným čerpadlem, proudnicemi, hadicemi, požárními žebříky s příslušenstvím, hasícími 
přístroji do zásahových vozidel a také byly zprovozněny vozidlová a ruční radiostanice.
Významným počinem pro jednotku bylo rozhodnutí dvou jejích členů Tomáše Pytely, čp. 141 
a Zdeňka Ševčíka, čp. 58 účastnit se školení ve školícím středisku v Tišnově. Za podpory 
obce byli vysláni v červnu na školení strojníků a v listopadu na školení velitelů jednotek.  
Dobrým počinem zejména pro členy jednotky byla 10. října v rámci Dnů zdraví beseda na 
téma První pomoc. V zasedací místnosti obecního úřadu přednášely MUDr. Zemánková a pí 
Adamcová.

DSO
V rámci  Dobrovolného svazku obcí  „Drahanská vrchovina“  se obec  jako již  každoročně 
účastnila 10. - 13. ledna veletrhu cestovního ruchu Regiontour v Brně. Letos poprvé jsme 
vystavovali společně s Místní akční skupinou Moravský kras. 
O úspěchu činnosti v rámci mikroregionu hovoří dvě ocenění: 23. až 25. ledna se konala 4. 
národní  konference kvality ve veřejné správě v Karlových Varech a náš mikroregion byl 
oceněn za splnění kritérií MA 21 v kategorii C, tedy bronzovou medailí; 29. ledna ocenil 
ministr vnitra také třetím místem mikroregion za účast v soutěži O lidech s lidmi a předal 
předsedovi svazku diplom, jehož kopii obdržely všechny obce. 
Zasedání správní rady svazku se v Ruprechtově konalo 28. února. 
25. listopadu proběhlo v Drnovicích tzv. Fórum, setkání občanů regionu, kde mohli vyjádřit 
své názory a prezentovat náměty pro činnost svazku. 

Významné události
30. ledna se konalo v zasedací místnosti OÚ setkání nezaměstnaných vedených v evidenci 
Úřadu práce s jejich pracovníky. Účastníci byli seznámeni s novým systémem vyhledávání 
pracovních míst. 

8.  února  se  konalo  soudní  přelíčení  žaloby  Stanislava  Fialy,  čp.  206  proti  obci  a  Marii 
Švarcové, čp. 7 o neplatnosti kupní smlouvy na převod pozemků do majetku obce. Žaloba 
byla zamítnuta. 

3. a 4. dubna se opět uskutečnila humanitární sbírka pro Diakonii Broumov. Tentokrát mohlo 
být do sbírky zařazeno i nádobí, obuv, hračky, knihy apod. 

10.  dubna  se  v  klubovně  kulturního  domu  konal  již  druhý tzv.  Kulatý  stůl  -  Šance  pro 
Ruprechtov,  který  vedly  Miluška  Hazuchová  a  Dana  Nováková  z  Občanského  sdružení 
Barvínek. Účastnilo se 6 občanů a projednávanou prioritou byla oprava hřiště za kostelem.

26. dubna se v rámci Dnů Země konala brigáda na úklid obce a sběr železného šrotu tentokrát 
organizovaného  obcí  za  účasti  18  občanů.  Současně  byl  přistaven  kontejner  na 
velkoobjemový odpad v areálu „Vodicovo“. 

Do  konce  května  bylo  provedeno  vyhodnocení  Grantu  na  udržení  provozu  doškové 
chaloupky, který jsme získali od OS Barvínek v rámci dotace z Evropského strukturálního 
fondu. Grant činil 40 tis. Kč a bylo z něho pořízeno umyvadlo a ohřívač a částečně bylo  
financováno plynové teplovzdušné vytápění. 

25. června se starostka obce rozloučila v mateřské škole s předškoláky, kteří v září půjdou do 
1. třídy Základní školy v Podomí. Byli to Ondřej Vošček, čp. 84, Martin Beneš, čp. 74, Pavel 
Oujeský, čp. 4, Pavel Křetínský a Erika Schovancová. 



6. října navštívila  Ruprechtov kandidátka do senátu za Stranu Zelených Anna Šabatová a 
darovala obecní knihovně cca 50 knižních titulů.

10. října se v rámci Dnů zdraví, které organizoval svazek obcí Drahaská vrchovina, konala v 
zasedací  místnosti  obecního  úřadu  beseda  na  téma   -  první  pomoc.  Přednášely  MUDr. 
Zemánková  a  paní  Adamcová  a  účastníci  si  mohli  vyzkoušet  i  praktické  dovednosti  při 
nácviku záchrany lidského života. Mezi návštěvníky besedy byli především členové jednotky 
SDH.

17. a 18. října se konaly v zasedací místnosti obecního úřadu volby do Zastupitelstev krajů a 
do 1/3 Senátu. Ve volebním okrsku obce Ruprechtov bylo registrováno 475 voličů, voleb se 
zúčastnilo 227 voličů, což je 47,7 %, platných hlasů bylo 208. 
Volené strany ve volbách do Zastupitelstva kraje:
Komunistická strana Čech a Moravy                                   32 hlasy
SNK - Evropští demokraté                                                    4
Křesťanská a demokratická unie - Československá  strana lidová          48 hlasů
Nezávislí                                                                                1
Strana zelených                                                                      4
Česká strana národně socialistická                                        2
Občanská demokratická strana                                            18
Česká strana sociálně demokratická                                    95
Dělnická strana za zrušení poplatků ve zdravotnictví           1
Dohoda pro Jižní Moravu                                                      3

Kandidáti a výsledky hlasování v obci do 1/3 Senátu pro volební obvod Vyškov:
Ing. arch. Zdeněk Koudelka /KSČM/                         35 hlasů
Ing. Ivo Bárek /ČSSD/                                                97
Ing. Alena Machayová /SNK Evropští demokraté/      3
Mgr. Luboš Kadlec /ODS/                                          34
Anna Šabatová /Strana zelených/                                  5
Ing. Václav Horák /KDU-ČSL/                                  28
Do druhého kola senátních voleb, které se konaly 24. a 25. října postoupili Ing. Václav Horák 
a Ing. Ivo Bárek, který svoji pozici obhájil z předchozího volebního období a byl zvolen do 
Senátu na dalších 6 let. 

Zajímavosti
26. ledna ukradl neznámý pachatel železný poklop od hloubkové kanalizace na komunikaci u 
hasičské zbrojnice.

20. února poničil neznámý vandal grafity čekárnu u zvonice a štítovou zeď na domě čp. 12.

11. března zahájil poradnu pro zdravé děti v klubovně kulturního domu dětský lékař MUDr. 
Orálek.

4. dubna na výzvu starostky v místním rozhlase byl anonymně vrácen ke vstupním dveřím 
kulturního domu zesilovač ukradený z ovládací kabiny v sále v průběhu cvičení.

28.  června  se  uskutečnila  brigáda  na  vyčištění  požeráku  na  hrázi  vodní  nádrže.  Brigádu 
zorganizoval Moravský rybářský svaz za přítomnosti pracovníků a techniky firmy Vodovody 
a kanalizace Vyškov. Bohužel zachovat průchodnost spodního odtoku vody se nepodařilo. 



23. srpna členové Hasičského záchranného sboru z Vyškova na základě výzvy vyprošťovali 
pomocí techniky balík slámy z vodní nádrže, který tam vhodil neznámý pachatel.



2. HOSPODAŘENÍ OBCE

Hospodaření  obce  i  letos   probíhalo  v  rámci  schváleného  rozpočtu,  který  se  měnil  25 
rozpočtovými opatřeními. Celkové příjmy dosáhly výše 6.522 tis. Kč, což představuje plnění 
na 113,7 %. Z hlediska struktury příjmů vykazují nejvyšší položku daňové příjmy (5.017 tis. 
Kč), následují přijaté dotace (649 tis. Kč) nedaňové příjmy (597 tis. Kč) a s  objemem 259 tis. 
Kč  kapitálové  příjmy.  Pokles  byl  zaznamenán  především  u  přijatách  dotací,  protože  v 
letošním roce  neobdržela  obec  žádnou investiční  dotaci.  Celkově příjmy doznaly  snížení 
oproti předchozímu roku o 92 tis. Kč. 

V  čerpání  celkových  výdajů  je  snížení  oproti  roku  2007,  ve  kterém  byly  realizovány 
objemově náročné akce, podstatně výraznější a to o 7.986 tis. Kč, z toho u běžných výdajů o 
22  tis.  Kč  a  u  kapitálových  výdajů  o  7.964  tis.  Kč.  Běžné  výdaje  jsou  tedy  meziročně 
srovnatelné, kapitálové výdaje vzhledem k tomu, že nebyla realizována v roce 2008 žádná 
stavební investiční akce, dosáhly částky 1024 tis. Kč a byly použity v prvé řadě na splátky 
investičního úvěru a plánované strojní investice - pořízení mulčovače a čelního nakladače na 
traktor, tím jsme se stali vcelku soběstační při údržbě obce v letních měsících i při odklízení 
sněhu a také na nákup pozemku pro budoucí výstavbu.

Z neinvestičních akcí byla realizována oprava litinového kříže na návsi u zvoničky nákladem 
112  tis.  Kč  s  dotací  50  tis.  Kč  z  Ministerstva  kultury  a  dotací  20  tis.  Kč  z  rozpočtu 
Jihomoravského  kraje.  Další  významnou  akcí  byla  oprava  veřejného  osvětlení  v  obci  a 
místního rozhlasu hrazená v plném rozsahu z vlastních zdrojů. Kromě výše uvedených dotací 
obdržela obec z rozpočtu Jihomoravského kraje dotaci na úroky z úvěru ve výši 112 tis. Kč a 
dvě dotace na provoz jednotky SDH v celkové výši 89 tis. Kč. Významnou dotační položkou 
jsou finance poskytnuté prostřednictvím Úřadu práce z Evropského sociálního fondu na mzdy 
zaměstnanců na veřejně prospěšné práce. Z evropských dotačních fondů obec také obdržela 
grant prostřednictvím OS Barvínek ve výši 40 tis. Kč na údržbu kulturní památky - doškové 
chaloupky v Ruprechtově. 

Příspěvek z obecního rozpočtu zřízené příspěvkové organizaci Mateřské škole Ruprechtov 
představuje částku 290 tis.  Kč. Výší  příspěvku zajišťuje  obec celodenní  provoz, jinak by 
došlo v důsledku poklesu počtu žáků k omezení výuky.
Financování  bylo  v  průběhu  roku  plynulé  včetně  pravidelných  čtvrtletních  splátek 
investičního úvěru a plateb úroků. Roční splátka činí 536 tis. Kč a na úrocích bylo zaplaceno 
273 tis. Kč. 

Platby poplatků
Poplatek za odvoz odpadů byl vybírán ve výši 400,-- Kč od občanů s trvalým pobytem a ve 
výši 440,-- Kč za nemovitost užívanou k rekreačním účelům.
Poplatek za vodné činil 22,10 Kč/m3 a poplatek za stočné činil 25,50 Kč/m3. Poplatek ze psů 
zůstal ve výši 70,-- Kč. 



3. PRŮMYSL, ZEMĚDĚLSTVÍ, OBCHOD

Voblasti průmyslu, zemědělství i obchodu se situace nemění. Ani žádné větší změny uvnitř 
jednotlivých firem ani obchodů nenastaly. 

Zajímavou změnou je v druhé polovině roku  prodej budovy bývalého obchodu Jednoty jejich 
majitelkou Libuší Zouharovou z Krásenska novému vlastníkovi. Tím je firma Grafotrade, a. 
s., Optátova 536/19a, Brno. Firma se zabývá prodejem a servisem polygrafických strojů a v 
Ruprechtově bude s největší pravděpodobností zřízen sklad součástek. 



4. VÝSTAVBA V OBCI, DOPRAVA, SPOJE

Po stavebně velmi aktivním roce 2007 nastal v roce letošním mírný  útlum. Počátkem roku 
ještě  probíhalo  vyhodnocení  všech  stavebních  akcí  a  současně  i  obdržených  dotací  na 
jednotlivé stavby. Z drobných oprav stojí za zmínku výměna nouzového osvětlení a oprava 
jeviště  nalepením  nového  koberce  v  budově  kulturního  domu.  Také  bylo  provedeno 
geodetické zaměření v části obce „Lažánky“ v částce cca 46 tis. Kč, jako prvotní podklad pro 
přípravu projektové dokumentace k budoucí realizaci oprav nebo rekonstrukcí jednotlivých 
částí komunikací.

E.on
Na letošní rok byla naplánovaná II.  etapa rekonstrukce elektrické sítě na větší části  obce. 
Rekonstrukci opět prováděla firma VMS Vyškov. První výkopové práce byly zahájeny 2. 
června,  vypínání  elektrického  proudu  v  různých  částech  obce  začalo  17.  června.  Byly 
zpracovány podrobné mapky a seznamy ulic harmonogramu vypínání proudu; do prodejny 
potravin  byl  zapůjčen  zhotovitelskou  firmou  elektrický  agregát,  občané  byli  informováni 
prostřednictvím rozhlasu, úřední desky na www stránkách obce i u obchodu. Současně také 
probíhala rekonstrukce veřejného osvětlení a místního rozhlasu, které byly hrazeny plně z 
rozpočtu obce v částkách 164 tis. Kč, respektive 65 tis. Kč. Zpočátku práce na rekonstukci 
pokračovaly  plynule  i  systém  vypínání  elektrické  energie  se  dal  zvládnout.  Postupně  se 
pracovníci  firmy  objevovali  méně  často  a  nakonec  dokončovací  práce  na  rekonstrukci 
veřejného osvětlení  a rozhlasu byly provedeny až v měsíci  listopadu a prosinci.  Nezájem 
některých občanů, především chalupářů o přípravné období se potom projevilo v neustálých 
stížnostech a požadavcích na další práce a řešení zabudování sloupů. Tím se dokončení prací 
neustále odsouvalo a prodlužovalo. 

Došková chaloupka
Po slavnostním otevření doškové chaloupky v září 2007 zbývalo provést ještě další práce a 
zabezpečit  vytápění  chaloupky  přes  zimní  období  tak,  aby  nedocházelo  k  zavlhání  a 
rozpadání hliněného zdiva. V rámci dotace z Evropských strukturálních fondů, kterou získalo 
Občanské  sdružení  Barvínek  požádala  obec  o  grant  právě  na  dokončení  těchto  prací  v 
chaloupce. Z grantové dotace, která činila 40 tis. Kč jsme zakoupili nové umyvadlo, ohřívač 
vody,  dřevo  na  oplocení  a  část  jsme  věnovali  na  zprovoznění  plynového  potrubí. 
Teplovzdušný  plynový  agregát,  který  navrhla  do  chaloupky  firma  pana  Jana  Hasoně  ze 
Šošůvky jsme zaplatili 80 tis. Kč z finančního daru z prostředků Jihomoravského kraje, který 
obec získala za umístění  na 3. místě  a za ohodnocení odborné poroty v soutěži „Nejlépe 
opravená kulturní památka JMK v roce 2007“. 

Kříž u zvoničky
Další kulturní památkou připravenou k celkové rekonstrukci byl litinový kříž s Kristem na 
návsi u zvoničky. 10. července bylo provedeno rozebrání kříže a odvezení na restaurátorskou 
dílnu  a  stavba  kříže  zrekonstuovaného  proběhla  5.  září.  Opravu opět  prováděl  umělecký 
kovář  Oldřich  Bartošek  z  Křenovic  a  zlacení  pan  Zdeněk  Mayer  z  Brna.  18.  září  byla 
provedena kontrolní dohlídka opravené památky pracovníky Národního památkového ústavu 
v Brně a Městského úřadu ve Vyškově. Celková cena za restaurování dosáhla 112 tis. Kč. 
Obec kříž opravila za  získané dotace z rozpočtu Jihomoravského kraje 20 tis. Kč, z dotace 
Ministerstva kultury 50 tis. Kč a z vlastního rozpočtu. 

Rodinná výstavba
Nové popisné číslo po kolaudaci bylo přiděleno pouze jednomu novému rodinnému domku 
čp. 214 manželů Jana a Jany Matuškovým. Práce pokračují na třech novostavbách a také jsou 



prováděny rekonstrukce nebo přístavby 4 rodinných domků (čp. 105, 93, 69 a 117). Občané 
se také při žádostech o výstavbu, rekonstrukce nebo opravy  začínají potýkat s ustanoveními 
nového  stavebního  zákona.  Z  neznalosti  je  také  spousta  stavebních  prací  prováděna  bez 
patřičných povolení. Poprvé se také objevuje řízení ve věci odstranění stavby, která nebyla 
povolena. Jedná se o zděnou verandu čp. 50 manželů Horilových. 

Telekomunikace
Konečně  začíná  být  obec  pokrytá  telekomunikačním  signálem  i  za  cenu  stavby  dvou 
základnových stanic.  První  vlaštovkou je T-Mobil  jehož signál  je  zprovozněn v polovině 
měsíce října z věže na pozemku pana Škrabala v katastru obce Ježkovice. Začátkem prosince 
je zahájena stavba druhé věže, o něco menší, která je pro operátora Telefónica O2. Do konce 
roku je postavena základnová deska. 

Zajímavosti
10.  června došlo při  bagrování  kanalizační  přípojky k novostavbě rodinného domku pana 
Petra Smítala k porušení izolace elektrického kabelu a k poškození vodovodního řadu. Část 
zahrad pod staveništěm byla zatopena vodou a obec byla 6 hodin bez dodávky pitné vody. 



5. POLITICKÝ A KULTURNÍ ŽIVOT

Zajímavostí,  která  plnila  stránky novin  v Jihomoravském kraji  a  také  regionální  vysílání 
České televize v první čtvrtině roku, byla v prosinci roku 2007 vyhlášená soutěž „Nejlépe 
opravená kulturní památka Jihomoravského kraje v roce 2007“, do které jsme se s opravenou 
doškovou chaloupkou také přihlásili. 
Z  celého Jihomoravského kraje  bylo  přihlášeno více  než 30 kulturních  památek,  z  nichž 
odborná komise vybrala 15. Jejich  medailonek byl umístěn na webových stránkách JMK a v 
termínu od 15. ledna do 15. února probíhalo hlasování veřejnosti. Už 16. ledna se přihlásila 
Česká televize, regionální zpravodajství, vybrala si doškovou chaloupku a natočila několik 
živých  vstupů a  prohlídek,  které  byly  několikrát  vysílány na programu ČT1.  Internetové 
hlasování se pro nás vyvíjelo velmi dobře a koncem ledna jsme se pohybovali kolem třetího 
místa. Potom bohužel došlo ke znevážení hlasování, kdy některým památkám začaly přibývat 
hlasy nesmyslně v nočních hodinách geometrickou řadou. Krajský úřad hlasování pozastavil, 
odfiltroval  neplatné  hlasy  a  požádal  odbornou  komisi,  jejímž  předsedou  byl  ředitel 
Památkového ústavu v Brně, o vyhodnocení  5 památek, které byly dle jejich názoru nejlépe 
opraveny. Finanční odměny byly tedy rozděleny podle původního scénáře a ruprechtovská 
došková chaloupka získala za třetí místo 50.000,-- Kč. Zároveň byla vyhodnocena i odbornou 
komisí  a  za  toto  vyhodnocení  získala  také  50.000,--  Kč.  Slavnostního  vyhlášení,  které 
provedl hejtman Jihomoravského kraje Stanislav Juránek a radní Jan Letocha v prostorách 
krajského úřadu se zúčastnila 6. března starostka obce; převzala diplom a finanční dar.  
Další velmi významnou akcí, která se připravovala téměř celý rok bylo pořádání Václavských 
hodů, tentokrát současně se slavnostním vysvěcením další zrekonstruované kulturní památky 
- litinového kříže s Kristem na návsi u zvoničky. 
Na organizaci hodů se kromě obecního úřadu a jeho kulturní komise také podíleli  ostatní 
ruprechtovské organizace TJ Sokol, SDH a ČČK. 
Po dvou  letech  se opět  konaly 27.  a 28.  září  Václavské hody krojované s předvedením 
tentokráte České besedy, kterou zatančili  v sobotu odpoledne po  průvodu obcí mladí stárci a 
stárky. Průvod byl pestrý a veselý; doprovod zařídila dechová kapela Olšověnka z Jedovnic a 
účinkující doprovodily také dvě bryčky Aleše Zouhara, čp. 19 a Ondřeje Švarce, čp. 18.  V 
průvodu společně s rychtářem /Ing. Václav Cendelín, čp. 5/, rychtářkou /Stanislava Musilová, 
čp. 191/ a písařem /Zdeněk Vévoda, čp. 113/ tančila a zpívala děvčátka v krojích, která po 
zahájení  a  humorném vystoupení  rychtáře  a  rychtářky u kulturního domu zatančila  písně 
Moravské besedy,  které  s nimi nacvičila  Světlana Švarcová,  čp.  72.  Pak už zazněly tóny 
České  Besedy a její  bezchybné  předvedení  šestnácti  mladými  lidmi  pod vedením RNDr. 
Libuše Kraváčkové, čp. 53. Zatančení Besedy si také páry zopakovaly při zahájení večerní 
hodové zábavy, na které  tentokrát hrála hudební skupina Medium z Blanska. 
Nedělní program byl také pestrý a sváteční už vzhledem k tomu, že jsme si připomínali 1100 
let od úmrtí sv. Václava, patrona naší obce. Začal slavnostní mší svatou v kostele sv. Václava 
i za přítomnosti krojovaných stárků a pokračoval průvodem s praporem obce a za doprovodu 
kapely  na  náves  u  zvoničky  a  doškové  chaloupky.  Tam  starostka  představila  nově 
zrekonstruovanou kulturní památku - litinový kříž s Kristem a požádala o jeho vysvěcení. 
Kříž  slavnostně  vysvětili  farář  Církve  římskokatolické  otec  Jan  Plodr  a  farář  Církve 
československé husitské bratr Martin Kopecký. Se svými tanci se opět předvedli krojované 
děti i stárci. Na závěr jsme všichni společně zazpívali národní hymnu. 
Doprovodným  programem  bylo  také  otevření  doškové  chaloupky  a  prohlídka  výstavy 
malované keramiky Josefa Gottvalda z Ježkovic, rodáka z Ruprechtova a výstava starých 
pohlednic všech obcí mikroregionu Drahanská vrchovina. 
Krásné počasí vydrželo po oba dny a vysoká návštěvnost udělala radost všem, kteří hodové 
dění připravovali.
Ostatní kulturní akce konané během roku, kterém si zaslouží samostatné zaznamenání již v 



časovém sledu:

26. ledna se konala v sále kulturního domu Valná hromada Sboru dobrovolných hasičů za 
účasti starostky a také hostů - zástupců jednotek z Drnovic, Račic, Pístovic a Habrovan.

2.  února  již  tradičně  uspořádala  místní  organizace  Českého  červeného  kříže  Ostatkovou 
merendu. Po srazu ráno v 8:00 hodin vyšlo 35 masek za doprovodu harmoniky průvodem 
obcí. Večer se konala v sále sokolovny ostatková zábava. 

5. obecní ples se konal tentokrát také 2. února. Na návštěvnosti se to ale neprojevilo; bylo  
prodáno 150 vstupenek. K tanci opět hrála hudební skupina Prorock z Blanska, o předtančení 
se postarala taneční skupina Simarela z Vyškova se třemi tančními vstupy ve stylu country a 
jedním stepařským vystoupením. Bohatá byla také tombola s 16 losovanými a 92 přímými 
výhrami. O výzdobu sálu, obsluhu v sále i v baru se opět postaraly členky kulturní komise.

Na 24. února  připravila  obec maškarní  karneval  pro děti.  Bohatý program na téma „Tři 
oříšky pro Popelku“ opět připravili  pracovníci Domu dětí a mládeže ve Vyškově. Členky 
kulturní komise potěšily děti bohatou tombolou.

8. března přivítala  starostka obce v obřadní místnosti  obecního úřadu nové ruprechtovské 
občánky:  Viktora  Navrátila  s  rodiči  Anetou  a  Miroslavem,  Adélu  Gottvaldovou  s  rodiči 
Hanou a Jiřím a Alžbětu Benešovou s rodiči Hanou a Jiřím. Na organizaci se podílely členky 
kulturní  komise  Světlana  Tioková  st.,  Světlana  Tioková  ml.,  Hana  Voščeková,  Helena 
Oujeská, ozvučení zajistil Václav Trávníček. V kulturním programu vystoupili s hudebním 
číslem Vojtěch Švarc a Žanetka Opletalová,  recitovali  Adélka Opletalová,  Matěj  Vošček, 
Vendulka Zouharová a Saša Benešová. 

9. března se v klubovně kulturního domu konala valná hromada Českého svazu včelařů.

13.  a  14.  března  připravily  členky kulturní  komise  „velikonoce  u  dochovice“  spojené se 
zdobením  pomlázkovníku  a  soutěží  o  nejkrásnější  velikonoční  kraslici.  Tentokráte  se 
soutěžilo ve dvou kategoriích - děti do 10 let a děti nad 10 roků a dospělí. V první kategorii  
ocenění získali Matěj Vošček, Veronika Zahálková a Pavel Oujeský. Ve druhé kategorii byla 
oceněna paní Jaromíra Tomková, čp. 186. Ceny byly vítězům předány u doškové chaloupky 
20. března. 

29. března se konala v sále sokolovny Valná hromada Tělocvičné jednoty Sokol Ruprechtov.

20. dubna se konala v klubovně kulturního domu Valná hromada Českého zahrádkářského 
svazu Ruprechtov spojená s oslavou 50. výročí založení místní organizace. K tomuto výročí 
připravili členové výboru Vladimír Švarc, čp. 219, Alois Švarc, čp. 149, Alena Gottvaldová, 
čp. 235 a Radomír Daněk, čp. 184 výstavu, která jednak mapovala vývoj zahrádkářství v 
Ruprechtově, včetně fotografií, ale také ukazovala nové trendy v pěstování ovoce a zeleniny. 
Jediným nedostatkem této velmi zdařilé akce byla malá účast členů zahrádkářů.

30. dubna se konaly v Ruprechtově současně dvě akce. První byla Pálení čarodějnic, kterou 
organizovala kulturní komise společně s ČČK v areálu Antonína Trávníčka u rybníka. Velký 
počet návštěvníků se mohl zapojit do bohatého programu her a soutěží pro děti a také soutěže 
o  nejlepší  čarodějnici.  Druhou  akcí  byla  stavba  máje  na  hřišti  za  školkou.  Ta  bohužel 
vydržela pouze do 10. května, kdy ji „nezvaní hosté“ pokáceli.



10. května připravila obec odpoledne pro seniory , ke Dni matek a také pro širokou veřejnost. 
V programu vystoupily děti z mateřské školy v Ruprechtově pod vedením ředitelky Dany 
Konopkové a učitelky Hany Voščekové, s tanečním vystoupením děti ze základní školy v 
Podomí  pod  vedením  Mgr.  Marie  Vintrové  a  hlavního  programu  se  zhostili  manželé 
Procházkovi  z  Letonic.  Občerstvení  připravily  členky  ČČK  a  finančně  se  na  hezkém 
odpoledni podíleli kromě obce také Sbor dobrovolných hasičů a TJ Sokol. 

28. června již tradičně připravili  členové Sboru dobrovolných hasičů táborák na ukončení 
školního roku na prostranství u vodní nádrže. Uzený bok, klobása a točené pivo přilákalo 
dostatek návštěvníků k posezení. Z hostů se účastnila jednotka SDH z Račic. 

7.  září  se  konala  v  obřadní  místnosti  obecního  úřadu  slavnostní  bohoslužba  Církve 
českoslovanské husitské za přítomnosti  biskupa ThDr.  Davida Tonzara  a jeho manželky 
Hany, farářky CČSH. Při návštěvě si také prohlédli s uznáním doškovou chaloupku. 

24.  října  se  konal  v  sále  kulturního  domu  Divadelní  festival  mládeže  římskokatolických 
farností  Vyškovského  děkanátu  na  téma  Nový  zákon  trošku  jinak  aneb  co  v  Bibli  asi 
nenajdete. Se svým představením vystoupili mladí lidé z krásenské, švábenické a vyškovské 
farnosti. 

Zajímavou včelařskou přednášku pro širokou veřejnost i z okolních obcí připravila základní 
organizace Českého svazu včelařů na 8. listopadu v sále kulturního domu. Přednášela přední 
odbornice  na  problematiku  „Včelí  produkty  očima  lékaře  a  jejich  využití“  MUDr.  Jana 
Hajdůšková.  Součástí  byla  také  zajímavá  prodejní  výstava  včelích  produktů  v  přísálí 
kulturního domu, kterou připravilo Včelařství Kopřivovi z Klobouků u Brna. 

Letošní rozsvícení ruprechtovského vánočního stromu se konalo 28. listopadu a poprvé byl 
využit stříbrný smrk u hasičské zbrojnice. S programem o vánoční hvězdě vystoupily děti 
mateřské školy společně se staršími dětmi. Vystoupení připravily Dana Konopková a Hana 
Voščeková. Členky kulturní komise opět nabízely dobré koláče, svařené víno a čaj. 

6.  prosince  pořádala  místní  organizace  Českého  červeného  kříže  v  sále  kulturního  domu 
Mikulášskou besídku pro děti. 

14.  prosince  připravily  členky  kulturní  komise  otevření  doškové  chaloupky  spojené  s 
vánočními trhy.  Současně si návštěvníci  mohli  prohlédnout ukázky zajímavých vánočních 
dekorací a také výstavu výtvarných prací k vánočním svátkům, které s dětmi z mateřských 
škol v Ruprechtově a Krásensku a s dětmi z výtvarného kroužku připravila Hana Voščeková. 

20. prosince se konala v sále kulturního domu v režii nájemníka sokolské hospody Ladislava 
Trubáka taneční zábava.

28. prosince se v kostele sv. Václava konal Vánoční koncert, který připravila římskokatolická 
farnost Krásensko ve spolupráce se scholou Ruprechtov. Hudební koncert  byl  doprovázen 
promítáním fotografií ze Svaté země. 

Výtvarný kroužek při kulturní komisi
Po celý  rok  ve  své  činnosti  pokračoval  výtvarný  kroužek za  hojné  účasti  mladších  dětí. 
Příprava jednotlivých témat, ukázky výrobků a technické zajištění je dílem Hany Voščekové, 
čp.  84,  na  realizaci  a  organizaci  se  podílely  i  ostatní  členky  kulturní  komise.  Témata 
jednotlivých kroužků korespondovala s ročním obdobím i slavnostními příležitostmi. 5. února 



děti tvořily  zimní dekoraci do oken, 7. března výrobky k velikonocím, 25. dubna se vyráběly 
čarodějnice, 9. května děti připravovaly dárky ke Dni matek, 24. října výrobky s podzimními 
motivy, 21. listopadu dárečky k vánocům, 5. prosince si nazdobily perníky a 19. prosince si 
děti připravily dekoraci na vánoční stůl. 

                                                    



6. TĚLOVÝCHOVA

Většina informací,  které se týkají tělovýchovy v obci,  až na drobné výjimky,  pocházejí  z 
informací  starosty  Sokola  bratra  Františka  Musila,  čp.191.  Ten  vede  přehled  všech  akcí 
pořádaných župou Dr.  Bukovského,  na kterých se cvičenci  z Ruprechtova  účastní  a  také 
jakých  dosáhnou  výsledků.  V  roce  2008  to  byl  12.  dubna  Župní  přebor  ve  sportovní 
gymnastice a šplhu kde 1. místo obsadil ve své kategorii Petr Zukal ml., čp. 269; 10. května 
Župní přebor sokolské všestrannosti v atletice, kde opět 1. místo obsadil Petr Zukal ml.; 11. 
října Župní zálesácký závod zdatnosti a 1 listopadu Župní přebor v plavání, kde ruprechtovští 
cvičenci  opět  zaujímali  přední  umístění.  V  celkovém  bodování  sokolských  jednot  se 
ruprechtovská umístila na výborném 3. místě z 21 jednot. 

Kromě těchto účastí na župních akcích probíhalo pravidelné cvičení jak na sokolském sále 
tak v sále kulturního domu. Snahou výboru bylo zajištění také pravidelného cvičení žákyň se 
cvičitelkou  Mgr.  Milenou  Tihelkovou,  čp.  21,  které  se  bohužel  pro  nezájem  děvčat 
nepodařilo zahájit.

Zajímavou akcí, která se netýká sportu, ale byla organizována sokolskou župou bylo Župní 
malované  vajíčko.  Z  56  soutěžících  se  na  3.  místě  umístila  se  svými  kraslicemi  Jitka 
Daňková, čp. 184.

Významná spolupráce se týkala v tomto roce společného organizování Václavských hodů a 
akcí, které předcházely. Na zajištění finančních prostředků to byl např.  sběr železného šrotu. 

V rámci péče o majetek jednoty jsme letos rozšířili  ústřední topení za restaurací,  položili 
novou dlažbu v herně, byla provedena výměna velkých vchodových dveří za plastové a byla 
provedena generální oprava plynového kotle. 

18. října uspořádala firma Paintballattack Vyškov na hřišti za školkou turnaj v paintballu. 
Toto  zajímavé  sportovní  odvětví  se  v  Ruprechtově  představilo  poprvé  a  sklidilo  kladné 
ohlasy. Dobrým doplněním turnaje bylo zabezpečení občerstvení Restaurací Andrle. 

31. prosince již tradičně uspořádala ulice „Nezávislá“ Silvestrovský kopanec, fotbalový zápas 
mezi svobodnými a ženatými. Svobodní zvítězili 6:3. 



7.  POČASÍ

Počasí v roce 2008 bylo poznamenáno zejména silnými větrnými bouřemi. V únoru to byl  
orkán Emma, v březnu vichřice Kirsten a také v červnu silné vichry. Orkán Emma způsobil 
milionové škody v celé republice a dokonce si vyžádal 2 lidské životy. 

Lednové  počasí  bylo  celkem  stálé,  teploty  se  pohybovaly  kolem  0°C,  střídaly  se  mlhy, 
jinovatka, mrholení, ale i polojasné počasí. Od 23. 1. prudké ochlazení, teploty -8 až -10°C, 
silný vítr až vichřice.

Začátkem měsíce února nastalo mírné oteplení, které pokračovalo až do 24. 2. kdy padaly 
teplotní rekordy - u nás +20°C a nastupuje silný vítr. 25. 2. vrcholí orkán Emma rychlostí 140 
km/h - u rybníka je vyvrácená borovice. Do konce měsíce trvají silné dešťové srážky. 

V březnu se počasí ustálilo, noční teploty kolem nuly, přes den 10 až 13°C, v druhé polovině 
měsíce do 6°C s občasnými teplotními výkyvy - 17. a 18. 3. -5°C, sněhové přeháňky a náledí.  
12. 3. také vrcholí vichřice Kirsten, která v obci vyřazuje veřejné osvětlení na dva dny.

V dubnu se  střídají  pěkné  dny s  teplotami  až  do  20 °C s  deštivými  dny s  intenzivními 
srážkami, nejvíce 19. 4. 27 mm a 22. 4.  9mm. Výjimkou nebyly ani drobné kroupy.

Intenzivní  dešťové srážky se střídají  s  teplými  dny i  v květnu.  19.  5.  ráno teplota  7°C - 
nejstudenější den. Do konce měsíce oteplování téměř na letní teploty ke 30°C. V sobotu 31. 
5. překonán 140 let starý teplotní rekord 30°C.

Červnové počasí je většinou pěkné letní s občasnými přehnkami nebo bouřkami. Při zesílení 
větru vyjímečně poklesly ranní teploty na 10°C. Silný vítr dosáhl největších rychlostí 25. 6. 
kdy dokázal rozlomit slunečník pro děti v zahradě mateřské školy. 

Červenec byl proti červnu chladnější. Teploty se pohybovaly kolem 20 až 22 °C, ráno kolem 
10 °C, časté přeháňky. Konec měsíce oteplování.

V srpnu nastupují tropické teploty nad 30°C; od 25. 8. teploty mírně klesají k 25 °C.

V září pokračují teploty kolem 25 °C, o víkendu 12. a 13. 9. nastalo prudké ochlazení, ranní 
teploty kolem 5°C, odpoledne pouze do 15 °C, vítr a přeháňky. Až poslední zářiový víkend 
na Václavské hody se počasí vylepšilo. 

Celý říjen je ve znamení babího léta; krásné teplé počasí s teplotami kolem 15°C, slunečno.

Počátkem listopadu pokračuje krásné počasí, dokonce padají teplotní rekordy kolem 20°C. 
Od 10. 11. se začíná ochlazovat, 18. 11. ranní teplota -8°C a 19. 11. padá první sníh. Do 
konce týdne sněží a sněhová pokrývka zůstává. Vydrží týden a potom přichází déšť, rychlá 
obleva a do konce měsíce se drží teploty kolem 0°C.

V prosinci trvá stálé počasí s občasnými dešťovými nebo sněhovými přeháňkami, ranními 
mrazíky a teplotami kolem nuly. Konec roku se prudce ochladí na teploty -6 až -8°C, ale beze 
srážek.



8. POHYB OBYVATELSTVA

Po loňském přílivu obyvatelstva do bytového domu čp. 198 je v roce 2008 mírný pokles 
obyvatel v souhrnu o 6 občanů. Fenoménem roku 2008 jsou svatby. 12 občanů s trvalým 
pobytem uzavřelo 10 sňatků, je to nejvíc od roku 1996, kdy se začaly informace o sňatcích v 
kronice zaznamenávat.

Přistěhovaní: 
16.1.          Romana Korečková              do čp. 112
10. 4.         Ivo Mikulášek                                 154
13.8.          Lenka Minksová                             165
23.9.          Jitka Hajzerová                               230
29.10.        Jana Kraváčková                               53
12.11.        Jan Matuška                                    214
12.11.        Jana Matušková                              214
12.11.        Vanda Matušková                           214
12.11.        Linda Matušková                            214

Odstěhovaní:
2.4.            Jiří Šimeček                            z čp. 173
21.5.          Eva Novotná                                     58
18.8.          Petra Tomášková                            237
8.9.            Jiří Koller                                          98E
20.10.        Růžena Gottvaldová                          95
27.10.        Marcel Sobek                                  246
27.10.        Pavlína Sobková                             246
27.10.        Vítězslav Sobek                              246 
27.10.        Karin Sobková                                246
12.11.        Jarmila Gottwaldová                         34
25.11.        Jiří Hořava                                      164
22.12.        Iva Krištofová                                 221
22.12.        Nela Krištofová                              221
22.12.        Tereza Krištofová                           221

V rámci obce se ještě přestěhovala Zdenka Adlerová z čp. 85 do čp. 79 ke své dceři Elišce 
Tomáškové a Liudmila Rymdzionak, která má v obci dlouhodobý pobyt vízového cizince na 
čp. 198 na čp. 105.

Sňatek uzavřeli:
29.3.   Jiří Šimeček, čp. 173
19.4.   Eva Ševčíková, čp. 58 a Jiří Novotný
20.6.   Alois Rosenberg, čp. 158 a Jana Bílková
8.8.     Luboš Minks, čp. 165 a Lenka Hrdinková
8.8.     Petra Dokoupilová, čp. 237
13.9.   Bořivoj Hajzer, čp. 230 a Jitka Kuchaříková
19.9.   Marta Kiliánová, čp. 50 a Michal Horil, čp. 50
20.9.   Jana Nejezchlebová, čp. 198 a Jan Michálek, čp. 198
18.10. Marie Blahoutová, čp. 188 a Ladislav Trubák
15.11. Jan Fiala, čp. 170

Narodili se:



3.1.       Alžběta Benešová           čp. 65
20.5.     Daniel Vágner                    169
4.8.       Lukáš Gottvald                   234
8.11.     Filip Basovník                      86
22.11.   Matias Minks                     165

20.  května  se  také  narodil  společně  se  svým bratrem Dominik  Vágner,  který  tentýž  den 
zemřel.

V letošním roce zemřeli:
14.1.    Marie Trávníčková       87 roků    z čp. 110
10.3.    Zdeňka Adlerová          83                       79
3.8.      Jindřich Hanousek        78                     117
16.9.    Jan Gottvald                  73                     234
28.11.  Bohumil Beneš              86                      77
19.12.  Josef Zukal                    69                     125

K 31. 12. 2008 byl aktuální počet obyvatel s trvale hlášeným pobytem v obci 571. 

vydavatel: Obec Ruprechtov, neprošlo jazykovou úpravou, sazba Rudolf Grenar, www.ruprechtov.cz


